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Les Jornades per la Pau Federico 
Mayor Zaragoza compleixen els 10 anys
L’Associació Cultural Sant Jordi ha celebrat el 10è aniversari de les Jornades per la Pau Federico 

Mayor Zaragoza amb dos dies de conferències sobre els conflictes socioambientals i la Pau. 
Entre els ponents convidats, l’Ampolla va comptar amb conferenciants de la talla de Tomàs 

Molina, cap de Meteorologia de TV3; Susanna Abella, membre de la Plataforma en Defensa de 
l’Ebre; Pedro Arrojo, relator especial sobre els drets humans a l’aigua potable i sanejament a 

Nacions Unides; i Esteban Beltrán, director d’Amnistia Internacional a Espanya.

Pàg. 24

MARINADA
La campanya  
‘Compra, guanya i balla!’ 
engloba més d’una 
trentena de comerços 
locals i s’hi pot participar 
fins al 31 de gener

Pàg. 21

L’Ampolla es converteix  
en l’escenari de la  

Jornada de Vela Inclusiva 
per commemorar el 

Dia Internacional de les 
Persones amb Discapacitat
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dels moments de les X Jor-
nades per la Pau Federico 
Mayor Zaragoza organitzades 
per l’Associació Sant Jordi on 
vam poder comptar amb re-
coneguts ponents com, per 
exemple, el meteoròleg To-
màs Molina, el qual vam tenir 
l’honor d’entrevistar i que tro-
bareu en aquestes pàgines. 

Trobareu els articles d’algu-
nes associacions que s’han 
creat recentment al nostre 
poble i d’altres que fa més 
temps que hi són, així com 
també l’explicació de tota la 
feina i activitats que promou 
l’Escoleta de Música Enhara-
monia. Com sempre, totes les 
notícies a nivell esportiu, les 
col·laboracions habituals  i els 
articles polítics.

Posant en relleu l’esperit de 
pau i amor propi d’aquests 
dies de Nadal i que ens hau-
rien d’acompanyar durant tot 
l’any, aprofito aquest espai 
per desitjar-vos un bon Nadal 
i un feliç any 2024.

Una de les coses que he après 
durant aquests anys al consis-
tori és que quan estàs fora creus 
que tot és més fàcil, més simple, 
més senzill. Un cop a dins, et vas 
adonant que no hi ha solucions 
fàcils a problemes complexos. 
Hi ha múltiples factors a tenir 
en compte que s’han de valo-
rar, ponderar i sobretot un marc 
normatiu que s’ha de respectar. 
Crec que al menys una vegada 
a la vida tothom  hauria de ser 
regidor o regidora. 

Com a regidora de l’àrea de co-
municació, em veig amb l’obli-
gació de pronunciar-me en re-
lació al controvertit article de 
l’espai polític de l’última edició 
de la Marinada. Voldria dei-
xar clar  que ni la direcció ni la 
redacció d’aquesta revista mo-
difica cap article. Ni polític ni de 
cap altra índole. Nosaltres tam-
bé vam tenir una desafortuna-
da “sorpresa” quan ens vam 
adonar, un cop ja impresa la re-
vista, de l’error que l’empresa 
adjudicatària que realitza les 
tasques de correcció ortogràfi-
ca, maquetació i impressió ha-
via comès i que va reconèixer 
sense embuts. Es van traslladar 
les disculpes a la part afectada, 
s’ha reparat, en la mesura pos-
sible, el dany causat publicant 
de nou el text a la versió digi-
tal de l’última Marinada i s’ha 
incoat expedient sancionador 
a l’empresa en qüestió. A més, 
en aquesta edició també  tro-
bareu l’article íntegre el qual va 
resultar afectat.

Quant a les novetats d’aques-
ta Marinada, trobareu un re-
cull de les imatges de les 
festes de la segregació i la 
setmana del comerç a l’Am-
polla. La imatge de portada 
d’aquest número capta un 

Temps de reflexió i nostàlgia

El 2023 ens ha 
permès conèixer-nos 
millor, saber què 
és el que es valora 
al nostre poble, el 
què es vol canviar 
i amb què hem de 
continuar treballant.”

GEMMA CABALLÉ FABRA
Regidora de Cultura, 

Cohesió Social 
i Comunicació

Ja tenim a les nostres mans 
l’última Marinada de l’any. 

En les 6 edicions de la Marina-
da que hem publicat ens hem 
esforçat per intentar traslla-
dar-vos tot el que succeeix al 
nostre poble, els èxits i reco-
neixements dels ampolleros 
i ampolleres i fer-vos passar 
una bona estona de lectura. 

Aprofitant que desembre sol 
ser un mes més espiritual i 
nostàlgic on cadascú fa un 
balanç de com ha anat el seu 
any voldria aprofitar aquest 
espai per fer-vos arribar la 
meva valoració.

A nivell polític, no cal dir que 
el 2023 ha marcat un abans i 
un després al nostre municipi. 
El 2023 ens ha permès conèi-
xer-nos millor, saber què és el 
que es valora al nostre poble, 
el què es vol canviar i amb què 
hem de continuar treballant. 

Benvolguts i benvolgudes,
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Cada dia ens despertem 
i anem a dormir amb 
imatges i debats amb la 

violència armada a Palestina. 
Hi ha molts llibres que analit-
zen els orígens i la problemà-
tica, el problema s’arrossega 
des de l’origen de la creació 
de l’Estat d’Israel, quan es va 
fer un repartiment de territori 
que no respectava la propor-
ció de població de les dues 
comunitats i que afavoria a 
Israel en detriment de Palesti-
na. Els israelites són un poble 
que té un estat, els palestins 
són un poble apàtrida, un po-
ble sense estat.

Estat Units sempre ha mos-
trat una posició incondicio-
nal a Israel i des d’Europa el 
sentiment de culpabilitat per 
l’holocaust ha marcat els si-
lencis i les tèbies crítiques en 
denunciar els abusos come-
sos per l’estat d’Israel.

En molts debats les dinàmi-
ques transcorren de mane-
ra que has d’estar amb els 
palestins o amb els israeli-
ans “amb nosaltres o contra 
nosaltres”. Alguns utilitzen 
la història del conflicte o la 
violència de l’estat israelià 
per justificar la violència de 
Hamàs. Sembla que el dret a 
venjar-se s’ha convertit en un 
nou dret internacional.

Violència en cometen les 
dues comunitats, els governs 
d’Israel ha bombardejat en 
els darrers anys als palestins, 
han comès assassinats de 
persones de totes les edats, 
a casa o al carrer, han 
restringit aliments, aigua o 
medicines, han expropiat 

Que pari la guerra.  
Israel - Palestina

terres a persones que 
estan sotmeses a un règim 
colonial, d’Apartheid i que 
són apàtrides. Totes aquestes 
atrocitats no poden justificar 
les actuacions de Hamàs.

Resulta difícil parlar de 
Pau, resulta difícil plorar a 
les víctimes. Perquè els dos 
bàndols tenen víctimes i 
tots tenen dret a plorar-les, 
perquè no hi ha víctimes de 
primera o de segona, no hi 
ha víctimes que tinguin més 
valor que les altres, per una 
mare el seu fill és únic. Malgrat 
que els palestins acumulen 
més víctimes i més sofriment.

No ens podem rendir a la vio-
lència, cal insistir i treballar per 
la Pau. La base per resoldre 
el conflicte cal cercar-la i ba-
sar-la en l’humanisme, la justí-
cia i la igualtat, sense l’ús de la 
violència i sense ocupació.

La solució està en mans dels 
israelians i palestins, són ells 
els que han d’arribar a acords 
i complir-los. Israel és un país 
formalment democràtic, és 
necessària una massa crítica 
favorable a la Pau i que 
votin governs amb propostes 
de diàleg i de Pau, mentre 
els ciutadans votin a grups 
polítics que no aposten per 
conviure pacíficament les 
dues comunitats i aspirin a 
continuar expandir-se en 
territoris de Palestina, cercar 
respostes de convivència i Pau 
és i serà difícil o, segurament, 
impossible. Qualsevol solució 
implicarà acabar amb el 
sistema colonial d’Apartheid 
i en frenar als colons. Cal 
a callar les armes, reposar 

les emocions i començar a 
imaginar futurs, com podria 
ser la vida de palestins i 
israelians com a veïns? 
Són ells els que ho hauran 
de decidir, però si no hi ha 
suficient massa crítica de 
palestins i israelians disposats 
a cercar una sortida tot 
continuarà igual, moments 
amb esclats de violència i 
moments de més calma on 
tots es preparen per a la 
següent confrontació.

Les persones defensores de 
la Pau, israelites, palestins 
o catalanes, han de ser més 
fortes que mai i no deixar-
se absorbir pels bàndols que 
alimenten la violència. Un 
israelita ha de ser valent 
per demanar al seu govern 
que respecti les normes, que 
respecti el Dret Internacional 
Humanitari, que reconegui 
el dret dels palestins a 
autogovernar-se; tampoc és 
fàcil per un palestí rebel·lar-
se a l’autoritat i control 
sociopolític de Hamàs. Ens 
cal raciocini i ens sobren 
emocions.

TICA FONT
Investigadora del 

Centre Delàs d'Estudis 
per la Pau

La solució està en 
mans dels israelians i 
palestins, són ells els 
que han d’arribar a 
acords i complir-los. 
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La Policia Local intensif ica els 
patrullatges preventius per 
evitar furts d’olives

Dos mesos de funcionament de 
l’Of icina d’Atenció Ciutadana, 
al servei de les persones

La Policia Local de l’Ampo-
lla durant tota la campa-
nya de recollida d’olives 

continuarà realitzant patru-
llatges preventius i controls 
policials juntament amb les 
policies locals limítrofes per 
les zones rurals de l’Ampo-
lla amb l’objectiu d’evitar els 
possibles furts d’olives, donat 
l’alt preu d’aquest fruit durant 
aquesta temporada.

Recordeu que en cas de ser 
víctimes d’un robatori de fruits 
del camp, s’ha de denunciar.

La Regidoria d’Atenció 
Ciutadana va engegar 
fa dos mesos l’Oficina 

d’Atenció Ciutadana, un ser-
vei del qual fins al moment no 
havia disposat el nostre mu-
nicipi. L’OAC està oberta al 
públic els dissabtes de les 10 
a les 12.30 hores. Jo mateixa, 

Cristina Bellés, estic a disposi-
ció de la ciutadania per, en la 
mesura que em sigui possible, 
intentar solucionar qualsevol 
qüestió relacionada amb la 
meva regidoria.

Des d’aquest estiu, des de la 
Regidoria de Transparència, 

Formació i Atenció Ciutada-
na he pogut comprovar que 
des de la política i la gestió 
municipal es poden intentar 
solucionar els problemes que 
amb el dia a dia van sorgint. 
Estar al servei dels ampolle-
ros i ampolleres és la raó de 
ser de l’àrea que lidero.

Redacció

Cristina Bellés
Regidora d’Atenció Ciutadana
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Els agents de la Policia 
Local i operaris de 
l’Ajuntament es formen 
en l’ús del Desf ibril·lador 
Extern Automàtic
Redacció

Els agents de la Policia Lo-
cal de l’Ampolla i operaris 
d’altres serveis de l’Ajunta-

ment han assistit recentment a 
un curs de suport vital bàsic per 
aprendre a utilitzar el Desfibril-
lador Extern Automàtic (DEA).

Amb aquesta formació els 
agents policials i els treba-
lladors municipals han ad-
quirit els coneixements i les 
habilitats bàsiques per poder 
dur a terme les maniobres de 
reanimació cardiopulmonar i 
fer ús adequat dels desfibril-
ladors externs automàtics 
en cas de trobar-se davant 
d’una urgència.

Entre les estratègies que el 
personal ha après, s’hi incloïen 
consells per saber com afron-
tar amb serenitat, seguretat i 
eficàcia una situació d’urgèn-
cia en la qual sigui necessari 
fer ús aquest aparell.

Recordem que l’Ampolla és un 
municipi cardioprotegit amb 
diversos desfibril·ladors externs 
automàtics habilitats a punts 
estratègics del poble. Així ma-
teix, el vehicle de la Policia Lo-
cal que està de servei sempre 
disposa d’un DEA per poder ser 
usat en cas d’emergència.
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Redacció

L’Ajuntament ha arranjat 
recentment un tram del 
carrer Garrofer, el vial que 

enllaça el carrer de la Bassa del 
Mig amb el passeig del Centre.

L’acció ha consistit, entre d’al-
tres, en la pavimentació i as-
faltat d’aquesta via amb aglo-
merat asfàltic de 6 cm de gruix 

i la renovació total de la vorera 
amb peces de panot.

Aquests treballs s’han efectuat 
perquè en aquest carrer s’ha-
vien format assentaments de 
diferents magnituds, que s’ha-
vien accentuat més a la part 
més propera a les edificacions 
existents, concretament a la 

zona on hi ha els aparcaments 
de vehicles. Aquests assenta-
ments diferencials havien pro-
vocat la baixada tant del ferm 
asfàltic com de la vorera.

L’actuació s’ha realitzat en 
quatre setmanes i ha suposat 
una inversió de 28.842,90 eu-
ros amb l’IVA inclòs.

L’Ajuntament arranja un 
tram del carrer Garrofer
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L’Ampolla, el Perelló i 
l’Ametlla volen mancomunar 
serveis per millorar el GR-92
Redacció

Els ajuntaments de 
l’Ampolla, el Perelló i 
l’Ametlla de Mar es van 

reunir amb l’objectiu d’im-
pulsar un organisme que 
pugui gestionar de manera 
mancomunada les necessi-
tats que es generen al tram 
del GR-92 que transcorre 
pels seus termes municipals.

L’objectiu dels tres ajunta-
ments, que comparteixen la 
part nord de la costa ebren-
ca, és buscar la figura jurí-
dica adequada que els per-
meti millorar la gestió del 
Camí de Ronda o GR-92 al 
seu pas per aquests munici-
pis, sobretot, davant les ne-
cessitats sorgides arran dels 
desperfectes ocasionats per 
aiguats i temporals.

A la reunió, que va tenir lloc 
a l’Ajuntament de l’Ametlla 
de Mar, es van trobar l’alcal-
de Francesc Arasa; Samuel 
Ferré, alcalde del Perelló; i 
Eva del Amo, alcaldessa de 
l’Ametlla de Mar; acompa-
nyats dels respectius regi-
dors, en el cas de l’Ampolla 
va participar-hi Sebastià 
Castañeda, regidor d’In-
fraestructures del Litoral. 
També van ser convidats a 
la trobada Joan Castor com 
a representant de la Dipu-
tació de Tarragona; Antoni 
Gilabert com a president del 
Consell Comarcal del Baix 
Ebre; i Albert Folch com a 
responsable del Patronat de 
Turisme de la Diputació de 

Tarragona - Terres de l’Ebre; a 
la recerca de les complicitats 
necessàries per avaluar la vi-
abilitat del projecte.

De moment, els tres ajunta-
ments es van comprometre 
inicialment a redactar i im-
pulsar un conveni de col·labo-
ració que plasmi la voluntat 
de posar en marxa un consor-
ci que permeti mancomunar 
els esforços que s’han de fer 
amb el GR-92, suportats en 
tres eixos bàsics: la inversió, 
el manteniment i la promoció 
d’aquest recorregut.

Mentre es redacta el conve-
ni, els tres municipis es van 
instar a preparar un informe 
amb les principals necessitats 
i els punts més conflictius de 
cada tram, per tal de fer una 

valoració i buscar la manera 
d’optar a les diferents línies 
d’ajut públic.

Segons l’alcalde Francesc 
Arasa, “el GR-92 és un actiu 
molt important que tenim els 
tres pobles i hem de buscar 
quina fórmula, sigui via con-
veni o via consorci, ens per-
meti no només promocionar, 
sinó invertir i mantenir aquest 
tram que ens afecta als tres. 
És molt positiu que treballem 
conjuntament pel territori”.

En últim lloc, es va despren-
dre de la reunió que, una ve-
gada creat l’ens, els objectius 
de mancomunar-se poden 
anar més enllà del GR-92, ja 
que, per ubicació territorial, 
els tres municipis compartei-
xen inquietuds comunes.
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Membres de l’Equip de 
Govern i tècnics municipals 
es reuneixen amb el MITECO 
per recuperar la platja de 
l’Arenal i el seu entorn
Redacció

L’alcalde Francesc Arasa 
i els regidors d’Infraes-
tructures del Litoral, Se-

bastià Castañeda, i de la Via 
Pública, José Luis Pitarque, 
acompanyats de tècnics mu-
nicipals van desplaçar-se el 19 
d’octubre a Madrid on van ser 
rebuts per Ana María Oñoro, 
directora general de Costes i 
del Mar, i Ángel Muñoz, subdi-
rector d’Obres.

Aquesta reunió s’emmarcava 
en les jornades de treball en-
tre l’Equip de Govern i el Mi-
nisteri per a la Transició Eco-
lògica i el Repte Democràtic 
(MITECO) per tal de plantejar 
el projecte que farà possible 
la recuperació de la platja de 
l’Arenal i del seu entorn. 

Així mateix, en la trobada 
celebrada a la seu del minis-
teri es van abordar totes les 
problemàtiques que pateix 
aquest indret i es va agafar 
compromís ferm en crear una 
solució definitiva per fer front 
a la regressió del litoral i a la 
protecció de l’entorn.
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La Taula de Consens es 
reuneix amb el conseller 
d’Acció Climàtica per posar 
al dia les demandes de 
l’agenda Delta
Redacció
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La Taula de Consens del Delta de l’Ebre, de 
la qual forma part l’Ampolla, es va reunir 
amb el conseller d’Acció Climàtica de la 

Generalitat de Catalunya, David Mascort, per 
tal de fer seguiment de les actuacions emmar-
cades en l’Estratègia Delta de la Generalitat. 
L’alcalde Francesc Arasa, i el regidor de l’Àrea 
de Territori i Medi Rural, Víctor Colomines, 
van assistir-hi com a representants de l’Ajun-
tament. Des de la Taula celebren que el Go-
vern català està complint amb tots els projec-
tes, així com amb els terminis establerts en el 
marc de l’Estratègia Delta.

A la reunió amb el conseller Mascort es va rei-
terar l’exigència que un membre de la Taula 
sigui present a les comissions bilaterals Es-
tat-Generalitat sobre el Delta de l’Ebre. Una 
comissió que està totalment aturada des de 
la convocatòria de les eleccions del 23 de ju-
liol. A més, li van demanar al conseller que 
es tiri endavant la nova redacció del Pla de 
Gestió del Parc Natural del Delta de l’Ebre, 
ja que l’actual data de creació és del 1983. 
Des de la Taula el consideren un document 

imprescindible i és per això que faran una 
sèrie de propostes per incloure-les al futur 
pla de gestió.

Es va transmetre també al conseller el males-
tar pel fet que l’Estat espanyol hagi tirat en-
davant amb l’expedient d’atermenament, 
malgrat el compromís que hi havia per part 
de la ministra Teresa Ribera d’aturar la revi-
sió del domini públic marítim terrestre fins a 
l’aprovació del nou Pla de Protecció del Delta 
de l’Ebre. Així mateix, la Taula de Consens as-
segura que no està d’acord amb la quantitat 
d’hectàrees d’arrossars que s’incorporen al 
domini públic i tampoc amb el fet que inclo-
gui algunes infraestructures com les estacions 
de bombament de la Comunitat de Regants 
de l’Esquerra.

Cal recordar que la Taula de Consens ha re-
novat alguns membres des de les eleccions 
municipals del mes de maig de 2023, ja que 
ha incorporat els nous alcaldes de Camarles i 
la Ràpita i la nova alcaldessa de Sant Jaume 
d’Enveja que n’ostenta la presidència.
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Els establiments de 
l’Ampolla que participen 
adequadament en la 
recollida de la fracció 
orgànica reben un distintiu 
del COPATE
Redacció

El Consorci de Polítiques 
Ambientals de les Terres 
de l’Ebre (COPATE) va 

començar al novembre la dar-
rera fase de la campanya co-
municativa als establiments 
grans generadors de matèria 
orgànica del litoral del Baix 
Ebre, concretament als mu-
nicipis del Perelló, l’Ampolla, 
Camarles i l’Aldea. La campa-
nya, sota el lema Tanca el cer-
cle, s’adreça principalment al 
sector de la restauració: res-
taurants, bars, cafeteries, ho-
tels, càmpings, etc.

Actualment, en aquesta ruta 
de recollida selectiva porta 
a porta de matèria orgànica, 
hi ha 57 activitats adherides. 
Cadascuna d’aquestes acti-
vitats disposa del seu propi 
contenidor, adaptat a la seva 
producció, amb un identifica-
dor d’usuari que assegura la 
traçabilitat i permet compro-
var la correcta participació 
al sistema. A més, en el mo-
ment que l’empresa respon-
sable del servei de recollida 
fa el buidatge del contenidor, 
també es comprova que no hi 
hagi residus impropis, és a dir, 

residus que no siguin orgà-
nics, per tal que la recollida 
sigui de la màxima qualitat 
possible. Així, durant els pri-
mers mesos de funcionament 
del servei, les agents de resi-
dus del COPATE van fer visi-
tes als establiments per tal de 
resoldre dubtes i vetllar per-
què la qualitat de la matèria 
orgànica i la participació en 
el sistema sigui tan elevada 
com sigui possible.

En aquest sentit, arribats a 
la fase final de la campanya 

comunicativa, la de retorn de 
resultats, s’ha fet un reforç en 
positiu als establiments que 
han participat de manera 
adequada al sistema. L’equip 
d’agents ambientals ha vi-
sitat les activitats per tal de 
col·locar-los un adhesiu d’es-
tabliment col·laborador en la 
recollida selectiva de la ma-
tèria orgànica, per tal de fer 
valdre aquesta contribució al 
sistema.

El criteri que s’ha adoptat per 
subministrar l’adhesiu és que 
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l’establiment hagi participat 
amb un percentatge igual 
o superior al 70 %, és a dir, 
fent ús del contenidor de for-
ma adequada i traient-lo al 
carrer per a la seva recollida 
la major part dels dies, sen-
se residus impropis, tot des-
comptant els dies de descans 
setmanal perquè no puguin 
interferir en el càlcul d’aquest 
percentatge.

Dels 57 establiments adherits 
a la recollida, 31 han estat re-
coneguts segons aquest cri-
teri, això suposa un 54 % del 
total. En concret, del municipi 
de l’Ampolla, de les 36 acti-
vitats adherides, 21 han estat 
reconegudes i aquestes són: 
restaurant Perales, Can Mar-
qués, Pub Comodoro, rest. 
Just Alex, bar La Taverne-
ta, bar Lo Típic, Marisqueria 
Botavara, rest. El Pescador, 
rest. Sol, Casa Llambrich, Can 
Piñana, rest. Rafa, bar Gat-
topardo, rest. Casa Monte-
ro-Club Nàutic, pizzeria Fata 
Morgana, restaurant l’Illa, ho-
tel Flamingo, rest. Amics del 
Mar, rest. La Barraca, rest. 
Lo Goleró i pizzeria Vanessa. 
Aquestes activitats sumen un 
total de 58 % que participen 
molt bé a la recollida.

La recollida selectiva amb 
aquest sistema es va iniciar el 
22 de març del 2023, i en fi-
nalitzar aquest exercici està 
previst que el COPATE elabori 
un petit informe que s’enviarà 
a cada activitat que ha parti-
cipat en el sistema, comuni-
cant-li el total de quilograms 
recollits des que es va posar 
en marxa el servei i com ha 
contribuït aquest fet a estal-
viar emissions de CO2 a l’at-
mosfera, tot quantificant-ho 
perquè pugui tenir constàn-
cia que la seva col·laboració 
té un impacte positiu en el 
medi ambient. Amb això, es 
conclourà la fase de retorn de 
resultats de la campanya.
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El regidor de  
Gestió de Residus  
es reuneix amb el COPATE per 
fer seguiment de la recollida 
de residus del municipi
Redacció

El regidor de Gestió de 
Residus, Sebastià Cas-
tañeda, es va reunir amb 

el Consorci de Polítiques Am-
bientals de les Terres de l’Ebre 
(COPATE) per fer seguiment 
de la recollida de residus que 

aquest consorci efectua al 
municipi.

En aquesta reunió es va obrir la 
porta a la possibilitat de diposi-
tar la matèria orgànica que es 
genera a l’Ampolla a la planta 

que hi ha a la Galera per a la 
producció de biometà. Així ma-
teix, també es va plantejar l’op-
ció de rebre alguna bonificació 
pel fet que el consistori ampo-
llero tingui al corrent de paga-
ment el servei que fa el COPATE.
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La platja de Cap-Roig, 
escenari d’una prova pilot 
contra la regressió de la costa

L’Ajuntament va iniciar al novembre una 
prova pilot a la platja de Cap-Roig per 
lluitar contra la regressió de la costa.

Els treballs van consistir a distribuir les algues 
per tota la vora de la platja perquè compactin 
la sorra i, d’aquesta manera, evitar-ne l’ero-
sió en futurs temporals.

Està previst deixar les algues escampades a 
primera línia de la costa durant tota la tem-
porada d’hivern per observar quina és la res-
posta i valorar d’aplicar-ho l’hivern de l’any 
que ve a altres punts costaners de l’Ampolla.

Redacció
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L’Escola de Música 
Enharmonia de l’Ampolla
Junta de l'Escola de Música Enharmonia

L’Escola de Música Enharmonia de l’Am-
polla, neix gràcies a un grup de mares 
que van creure necessari que els nens 

i nenes de l’Ampolla tinguessin l’oportunitat 
d’aprendre música en el seu propi poble i amb 
l’ajuda de l’Ajuntament de l’Ampolla l’escole-
ta, com l’anomenem afectuosament, va tornar 
a néixer a principi d’aquest any. 

L’escola està situada al carrer Codines, núme-
ro vuit baixos i és on s’imparteixen la majo-
ria de les classes de: llenguatge musical, cant 
modern, cant líric, saxo, trompeta, flauta tra-

vessera, clarinet, oboè, piano, guitarra, baix, 
ukelele i a causa del fort creixement aquestes 
instal·lacions s’han quedat petites, i les clas-
ses de bateria, coral, teatre musical i batu-
cada s’imparteixen al centre d’entitats. Per a 
tot això, tenim un magnífic equip de profes-
sionals i mestres especialistes en cada matè-
ria, format per: Tomàs Simón, Iman Essousi, 
Miquel Campos, Cinta Vega, Martina Monteso, 
Anna Alifonso, Alba Paredes, Francesc Fonta-
net, Aland Zavala i Maria Mestre, i des d’aquí 
els volem agrair la seva dedicació i implicació 
envers l’escola.
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Durant aquest curs 2023/2024 s’han dut a ter-
me diverses activitats com el concert de la 
coral a l’Ampolla durant els actes de la Diada 
de Catalunya, el concert de Santa Cecília a 
l’auditori de la Ràpita, el concert i roda d’ins-
truments de la banda infantil i juvenil de l’es-
cola de música de la Ràpita per als alumnes i 
poble de l’Ampolla, i la participació dels i les 
alumnes de piano a la trobada i taller de pi-
anos, que es va fer a l’auditori de la Lira Am-
postina, organitzat pel Conservatori de Mú-
sica de Tortosa, tota una experiència!! I com 
a novetat, hem estrenat un projecte conjunt 
amb la llar d’infants la Marinada per estimular 
l’educació musical des d’edats primerenques.

Ara, estem organitzant les dues actuacions de 
Nadal, la primera la podreu gaudir el dia 16 
de desembre en el marc de la Fireta de Nadal 
a les 12 i a les 16:30 h a la plaça Catalunya on 
els i les nostres alumnes us faran un tastet de 
què han après durant aquest curs. Tot el que 
es recaptarà anirà destinat a favor de la Ma-
rató de TV3.

A més, el dia 23 de desembre a les 20 hores, 
a l’església parroquial de Sant Joan Baptis-

ta de l’Ampolla representarem «Els Estels De 
Nadal» on actuaran professors de l’escola, 
músics convidats locals i la coral Enharmonia, 
presentant unes actuacions variades i na-
dalenques, que esperem poder donar-hi una 
continuïtat any rere any i que es tingui aquest 
concert com un referent a l’Ampolla i arreu 
del territori.

Per al nou any, tenim moltes sorpreses i acti-
vitats programades: al carnaval s’estrenarà la 
formació de batucada «Kin Cacau», trobades 
i intercanvis amb professors i alumnes de les 
diverses especialitats instrumentals i vocals, 
actuacions... Com a desig, la creació de la 
banda de música a l’Ampolla.

Per acabar, volem agrair a l’Ajuntament la 
col·laboració que ens brinda, a tots els pa-
res i mares que confien en nosaltres i a tots 
els nostres alumnes per escollir la música i fer 
l’escola gran, i encoratgem a tothom que vul-
gui des dels tres fins als noranta-nou anys a 
formar part de l’escola i contribuir a fer créi-
xer el nostre poble a nivell cultural i musical. 



18 | COMERç  MARINADA 183

‘L’Ampolla és màgica, gaudeix 
del seu comerç’, el lema de la 
XI Setmana del Comerç
Redacció
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El tret de sortida a la XI Setmana del Comerç, 
que enguany portava per lema L’Ampolla 
és màgica, gaudeix del seu comerç, va ser 

el 10 de novembre amb la distribució del material 
que la Regidoria de Comerç havia preparat per 
als comerciants que hi participaven.

Així, de l’11 al 19 de novembre, els 36 comerços del 
municipi adherits a la iniciativa van decorar els seus 
aparadors i van oferir ofertes i promocions prepa-
rades per a l’ocasió. El dissabte al matí, la Rondalla 
Suc d’Anguila i Guardet van alegrar amb la seva 
música els carrers i establiments de la població. A 
la tarda, la Banda Juvenil, dirigida per Antoni Al-
burquerque, i el Conjunt instrumental de l’Escola 
de l’Agrupació Musical Rapitenca van fer una roda 
d’instruments per conèixer els instruments de ban-
da i van oferir un concert obert al públic. Tot seguit, 
hi va haver una xocolatada popular.
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D’aquesta manera, cada dia de la setmana es 
van promoure campanyes per potenciar els di-
ferents productes dels establiments i fomentar el 
comerç local. Les iniciatives es van basar en dife-
rents temàtiques: dilluns, la campanya va portar 
per nom El món ens mira per aprofitar les xarxes 
socials; dimarts, es va promocionar el producte 
estrella de cada negoci; dijous, la campanya es 
va basar en Fem Màgia, un dia de regals i des-
comptes; divendres, es titulava Et convido, per-
què cada establiment pogués oferir algun ob-
sequi com un dolç o una copa de cava quan els 
visitaven; i dissabte, portava per nom Digues la 
teva, en aquest cas els clients tenien la paraula.

El 15 de novembre, coincidint amb el dia de festa 
local, la Regidoria de Comerç va reconèixer i dis-
tingir a més d’una vintena de persones jubilades 
darrere d’un taulell i que amb el seu negoci havi-
en format part del teixit comercial de l’Ampolla.

El punt final a la XI Setmana del Comerç i a la 
Festa de la Segregació el va posar el 19 de no-
vembre el concert a ritme de cançons pròpies i 
de versions de Miquel Rullo i una xocolatada po-
pular que va tenir lloc a la plaça de l’Estació.
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Com participar-hi?

Per participar en la campanya Compra, 
guanya i balla!, s’ha d’adquirir una tar-
geta, que s’obté de manera gratuïta als 
establiments adherits a la campanya o 
a la Biblioteca Municipal. Un cop es té 
aquest llibret, s’han de comprar o ad-
quirir serveis per valor de 30 euros o una 
quantitat superior a qualsevol establi-
ment o comerç adherit a la Setmana del 
Comerç 2023 –es poden acumular dife-
rents compres a un mateix comerç fins 
a aconseguir la quantitat de 30 euros–. 
El comerç posarà el segell a una de les 
caselles de la targeta quan s’hagi acu-
mulat aquesta quantitat.

Quan es tingui la targeta amb els segells 
de 10 establiments diferents adherits a la 
Setmana del Comerç, s’haurà d’entregar 
a l’Ajuntament. 

A la campanya Compra, guanya i balla!, s’hi 
pot participar fins al 31 de gener de 2024. 

Els premis

Entre tots els llibrets entregats, se cele-
brarà un sorteig amb tres premis per va-
lor de 1.000 euros, 500 euros i 250 eu-
ros respectivament. Aquests premis es 
podran gastar en els comerços adherits 
a la campanya, que en són més d’una 
trentena. El sorteig es farà en el marc 
dels actes que s’organitzaran pel Carna-
val 2024.

A més a més, els cent primers llibrets en-
tregats guanyaran directament un abo-
nament de festes.

Fins al 31 de gener de 2024, 
participa en la campanya 
‘Compra, guanya i balla!’

Consulta les 
bases i els 
comerços 
adherits a la 
campanya.
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Un sopar popular, ball, 
correbars, escalabirres i 
un concert per celebrar la 
Festa de la Segregació 2023
Redacció

Com cada any, la Setmana del Comerç 
va coincidir amb la Festa de la Segre-
gació, que es va celebrar del 17 al 19 de 

novembre. La Regidoria de Festes va organit-
zar per al divendres un correbars per diferents 
bars de l’Ampolla acompanyat de la xaranga 
Estrella Band. Hi van col·laborar el Pub Como-
doro, Blau Mar, Bar Milanés, Bar Bio Estació i 
Bar la Bèstia. Tot seguit, a la plaça de l’Estació, 
es va organitzar la degustació popular Fem un 
tastet, que va estar amenitzada també per la 
mateixa xaranga.
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El dissabte al matí, al port pesquer, hi va ha-
ver la prova escalabirres i un vermut popular. 
A la tarda, es va celebrar el sopar popular de 
la Segregació i ball amb l’orquestra Pensyl-
vania. A la matinada, hi va haver discomòbil 
amb Dj. Lluís Torralbo i The Memories. 

La plaça de l’Estació va ser l’escenari escollit 
per finalitzar la Festa de la Segregació 2023, 
amb el concert de la mà de Miquel Rullo i una 
xocolatada popular, que van tenir lloc el diu-
menge la tarda.



24 | ENTITATS  MARINADA 183

L’Ampolla celebra les X Jornades 
per la Pau Federico Mayor Zaragoza 
amb conferenciants com 
Tomàs Molina, Susanna Abella, 
Esteban Beltrán i Pedro Arrojo
Redacció

Recupera totes 
les ponències de 
les X Jornades per 
la Pau Federico 
Mayor Zaragoza.



MARINADA 183 ENTITATS | 25 

L’Associació Cultural Sant 
Jordi de l’Ampolla amb la 
col·laboració de l’Ajunta-

ment va organitzar dues jorna-
des de ponències per celebrar 
el 10è aniversari de les Jorna-
des per la Pau Federico Mayor 
Zaragoza. L’esdeveniment va 
tenir lloc els dies 27 i 28 d’oc-
tubre i va aplegar al llarg dels 
dos dies més de dues-centes 
persones, provinents de dife-
rents punts del territori.

Les jornades van comptar amb 
diversos conferenciants que 
van tractar temes sobre els 
conflictes socioambientals i la 
Pau. Les conferències van girar 
entorn els reptes i les propos-
tes per a la transició energèti-
ca, les disputes socials a causa 
de l’aigua o les afectacions en 
el clima de les Terres de l’Ebre 
per culpa del canvi climàtic, 
entre d’altres. 

“Un dels objectius d’aquestes 
jornades és esdevenir un punt 
de trobada i de debat entre 
experts i ciutadania, per tal de 
crear sinergies entre els estu-
diosos i la societat i al mateix 
temps conscienciació sobre di-
ferents temes d’actualitat, però 
tots amb un punt en comú: la 
Pau”, exposa Ernest Plans, 
president de l’Associació Cul-
tural Sant Jordi i coordinador 
de les Jornades per la Pau Fe-
derico Mayor Zaragoza.

Entre els experts convidats hi 
havia Tomàs Molina, cap de 
Meteorologia de TV3; Pedro 
Arrojo, relator especial sobre 
els drets humans a l’aigua po-
table i sanejament a Nacions 
Unides; Esteban Beltrán, di-
rector d’Amnistia Internacio-
nal a Espanya; Susanna Abe-
lla, membre de la Plataforma 
en Defensa de l’Ebre; i Javi 
Raboso, sociòleg, activista i 
responsable de la campanya 
de Democràcia i Cultura de 
Pau a Greenpeace Espanya.
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L’Ampolla, seu de la 
Jornada de Vela Inclusiva
Redacció



MARINADA 183 COHESIó SOCIAL | 29 

L’Ampolla va ser, el 3 de 
desembre, la seu de la 
Jornada de Vela Inclu-

siva que organitzava el Club 
Esportiu Àngel APASA. La 
celebració d’aquest esde-
veniment va coincidir amb 
el Dia Internacional de les 
Persones amb Discapacitat.

Més de 190 participants 
van gaudir del mar i de l’es-
port durant tot el matí. Ins-
tructors professionals que 
formen part del projecte 
van ser els encarregats de 
transmetre les explicacions 
d’una manera senzilla i fà-
cil d’entendre tant de ma-
nera oral com visual, tàctil i 
sensorial. Quan es va fina-
litzar l’activitat, hi va haver 
un tastet d’arròs i música 
per amenitzar la jornada.

Des de l’Ajuntament 
s’agraeix a tothom qui ho 
va fer possible: Club Nàu-
tic Ampolla, Ajuntament 
d’Amposta, Esportcat, 
Consell Comarcal del Baix 
Ebre, Consell Esportiu Baix 
Ebre, Diputació de Tarra-
gona, Federació Catalana 
de Vela, +Mar, Distribucions 
Colomines, 4 Fogons, Gran-
ja Luisiana, Ebro, Papua, 
Ampolla Digital, EHID Es-
cola d’Hoteleria, Creu Roja, 
voluntariat de CaixaBank, 
CEE Sant Jordi, Club Sla-
lom Boccia Terres de l’Ebre, 
Fundació Mercè Pla, La 
Duna, Residència L’Onada 
Ametlla de Mar UDF, pro-
grama de voluntariat Tots 
som igual de diferents, 
APASA i Club Esportiu l’Àn-
gel APASA.

El consistori ampollero va 
ser una de les institucions 
que va col·laborar amb 
aquesta jornada esportiva 
que es va promoure amb la 
intenció que sigui un esde-
veniment que se celebri de 
manera anual al territori.
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L’Ajuntament ha obert un expedient sancio-
nador per valor de 1.100 euros a l’Editorial 
MIC, empresa adjudicatària del servei de 

revisió lingüística, maquetació i impressió de la 
Marinada, per la modificació de la part final de 
l’article publicat pel Grup Municipal Millorem 
l’Ampolla - ERC al número 182 del butlletí local 
d’informació Marinada. 

L’Editorial MIC va acceptar que va suprimir fra-
ses i va modificar text d’aquest article a causa 
d’un error en el procés de transferència del text 
al programa de disseny. “És crucial subratllar 
que, en cas d’algunes modificacions concretes, 
aquestes van estar realitzades amb l’objectiu 
exclusiu d’aplicar correccions ortogràfiques i 
respectar l’espai destinat als grups, sense la pre-
tensió d’alterar el contingut original del text”, se-
gons va comunicar en data 6 de novembre l’Edi-
torial MIC a l’Ajuntament.

Totes les modificacions que es van fer per part 
de l’Editorial MIC es van fer de manera unilateral 
per aquesta empresa adjudicatària, sense co-
municar-ho a cap membre de la direcció ni de la 
redacció de la revista Marinada: “És important 
destacar que l’Ajuntament no ha tingut cap par-
ticipació en aquest incident i que estem treba-
llant diligentment per corregir aquest malentès”, 
va assegurar l’empresa adjudicatària.

L’Ajuntament demana disculpes públicament a 
les persones afectades, en especial al portaveu 
del Grup Municipal Millorem l’Ampolla - ERC, Jo-

L’Ajuntament obre un expedient 
sancionador de 1.100 euros a  
l’Editorial MIC, empresa adjudicatària del 
servei de revisió lingüística, maquetació  
i impressió de la ‘Marinada’
Redacció

sep Fabra, per aquest incident. Aquesta expli-
cació i les respectives disculpes també van ser 
transmeses via telefònica el dia 3 de novembre.

Agraïm la comprensió de les persones lectores 
de la revista Marinada i restem a la vostra dispo-
sició per a qualsevol aclariment addicional que 
pugui ser necessari.

Podeu llegir l’article del Grup Municipal Millorem 
l’Ampolla - ERC original i íntegre per al número 
182 a continuació.
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ESTIMAT POBLE  
DE L’AMPOLLA,
Els primers mesos treballant per Mi-
llorar el nostre poble, estan sent més 
que gratificants per al nostre grup, i 
cada cop ens sentim més motivats i 
contents per continuar aportant pro-
postes, idees i millores per al nostre 
poble.

En el primer ple ordinari, el 14 de se-
tembre, vam presentar tres mocions, 
és a dir, tres propostes amb peu i for-
ma per a què el nostre Ajuntament 
podes portar a votació amb totes les 
seves formacions polítiques i apli-
car-les per fer de l’Ampolla un poble 
millor.

La primera que vam presentar, va ser 
la creació d’una Taula Social: un es-
pai de reunió, diàleg, d’intercanvi de 
coneixements i aportació d’accions i 
solucions sobre les problemàtiques i 
els reptes socials que afecten el mu-
nicipi de l’Ampolla. Una taula basada 
en el treball professional i multidisci-
plinari: amb polítics, treballadors so-
cials, sanitaris, policies, entitats soci-
als i sector privat per treballar temes 
com l’Envelliment i Soledat, Garantia 
Alimentària i Energètica, Igualtat de 
Gènere i Garanties Familiars tot un 
salt de qualitat en matèria de políti-
ques socials sense cap cost econòmic 
addicional.

La segona va ser la creació d’una Co-
missió de Seguiment: un espai i òr-
gan d’estudi, d’informe i de consulta 
sobre aquells assumptes que afectin 
el poble, no remunerat.

Els regidors podrien fer preguntes per 
aclarir informació que reben des de 
govern o tècnics, tot garantint trans-
parència i pluralitat democràtica. 
Tots els regidors i regidores tindrien 
dret a participar en les comissions, 
en representació del seu grup polític, 
per agilitzar informació i accions que 
treballin per al poble, més enllà d’un 
ple cada tres mesos, on amb prou 
feines pots treballar.

I la tercera va ser per garantir la plu-
ralitat i la despolitització dels mitjans 
municipals.

La creació d’un Reglament Regula-
dor dels mitjans de comunicació lo-

cals, actualment inexistent. Aquesta 
moció no es basava en propostes 
polítiques, sinó en el compliment de 
la Llei Municipal i de Règim Local de 
Catalunya, d’obligat compliment per 
tots els municipis. I que, per tant, no 
hagués hagut de ser ni punt de debat 
ni de votació, perquè l’obligatorietat 
és la de respectar la llei esmentada 
(article 170.2 del decret 2/2003 de 
28 d’abril) i tenir aquest Reglament 
Regulador en funcionament. La pro-
posta es va presentar per cordialitat 
i amabilitat política, ja que la finali-
tat és el compliment de la llei, i evi-
tar justament el que denunciem que 
va passar en el darrer número de la 
Marinada, on per decisió unilateral 
de l’alcaldia, se’ns va modificar un 
article vulnerant fermament el dret a 
la llibertat d’expressió, sense cap ex-
plicació.

També tenim a la cua de les moci-
ons, que es votarà en el pròxim ple, 
una moció per controlar la despesa, 
una problemàtica present que afec-
ta econòmicament els comptes de 
l’Ajuntament, que continuen sent 
bons, però es veuen en declivi a cau-
sa del desgavell de la contractació 
menor, entre altres coses.

En el ple del 14 de setembre, vam 
presentar precs com: quin pla es té 
per la protecció i recuperació de 
l’Arenal, i per la reparació del pas-
seig. I també si es té en compte el ta-
lús de Cap Roig, ja que ens trobem en 
el mateix problema que fa 15 anys a 
l’Arenal i no hem d’esperar en actuar. 
En matèria de seguretat, vam pre-
sentar l’estat en el qual es troben els 
arbres de l’Avinguda Sant Joan, que 
es troben podrits, i cauen posant en 
greu perill les persones. També vam 
proposar accions per treballar la pro-
blemàtica dels robatoris de garrofes i 
olives, i protegir la pagesia. Vam sug-
gerir una campanya cívica per lluitar 
contra l’incivisme que estem patint. 
En altres matèries, vam demanar la 
valoració que s’ha fet o es fa de la 
neteja dels nostres carrers, perquè 
detectem en les nostres valoracions 
greus mancances, a tot el poble, ur-
banitzacions i disseminats. I si som 
coneixedors de la plaga de rates que 
tenim al passeig de marítim de fusta, 
ja que s’ha de treballar per la salubri-
tat i la imatge del nostre poble.

Durant tot l’estiu hem intentat estar 
amb comunicació amb algunes regi-
dories, que s’han mostrat receptives 
a escoltar les propostes i les incidèn-
cies que els hem presentat en matè-
ria d’escombraries i platges, demos-
trant que entre tots podem ajudar.

Millorem, vam detectar que era im-
portant comunicar oficialment les 
obres de Ports de la Generalitat amb 
molta més antelació, ho vam fer sa-
ber a la població i vam mostrar el 
projecte a aquells implicats que dub-
tosos, desconeixien el projecte i ens 
ho van demanar

I per acabar, en el ple extraordina-
ri de l’octubre, ens hem oposat a la 
pujada de l’IBI i taxa d’escombraries. 
En matèria de brossa, vam presentar 
propostes que en poden reduir els 
costos de recollida, ho treballarem. 
En l’IBI, un 25% servirà per incre-
mentar els salaris dels membres de 
l’equip de govern, que no critiquem 
si es justifica, però demanem trans-
parència. Un altre no menys del 25%, 
anirà destinat a recuperar aquella 
bonificació que s’aplica als que ins-
tal·len plaques solars (30%), bonifi-
cació a la qual tampoc ens oposem, 
però per mala gestió i planificació, 
el que no podem pretendre, és que 
mentre els rics i segones residències 
paguen molt menys, atornillem a la 
gent humil de l’Ampolla per compen-
sar-ho. Un increment que no arribarà 
a donar serveis al poble, i servirà per 
pagar salaris i bonificacions.

Millorem som un grup de persones 
que estimem el poble, i tota la seva 
gent, i continuarem insistint amb 
fermesa i convenciment que tard o 
d’hora el govern veurà que nosal-
tres proposem alternatives positives 
per a l’Ampolla, i si ens volen tenir al 
camí de la construcció d’un futur mi-
llor, ens hi tindran.

Aquest article el signa l’equip de Mi-
llorem l’Ampolla, tot i que l’apartat 
sigui de portaveus i veiem “obligats” 
a signar-lo de manera nominal, sen-
se reglament vigent.

JOSEP  
FABRA CURTO 
Portaveu del Grup 
Municipal d’ERC
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TEMPS DE REFLEXIÓ.
Qui em coneix, sap que la meva es-
tació de l’any predilecta és l’estiu, 
sol i llum; tot i que amb el fred, ve el 
moment més nostàlgic: Nadal.

Per a mi, el Nadal és sentiment, re-
cords i enyorança, nostàlgia i ale-
gries, reflexió i moment de canvi.

En aquesta època, tots/es fem 
exercicis de reflexió, valorar com 
ha anat l’any, i fem propòsits de 
cara l’any vinent, reforçarem unes 
coses i intentarem no fer-ne d’al-
tres, i fer-ne bons propòsits.

No estic gens orgullosa del mo-
ment polític que vivim i que està 
repercutint a tots/es els veïns i 
veïnes. Crec que l’Ampolla no es 
mereix aquesta confrontació i “es-
pectacle mediàtic” en el que hem 
entrat, i que no porta a res més que 
no sigui mal estar i preocupació. 
Mai m’havia passat que per motius 
polítics em neguessin un “bon dia” 
i últimament ho he experimentat.

No puc obviar que a aquest “joc” hi 
hem entrat motivats per a defen-
sar el nostre treball, ja que quan 
les coses les fas amb esforç i amb 
el cor, que algú en faci crítica cons-
tructiva està bé, però el menys-
preu, la difamació i la humiliació 
no hi té cabuda.

Per tot això, políticament em dona 
peu a dos propòsits de cara a l’any 
vinent: un és tenir clar el lloc que 
ocupo. Tot i que crec que aquest 
propòsit s’hauria de fer extens 
a tots els grups que formem el 
consistori.

Em permetreu dir que per a al-
guns/es els hi és difícil respectar els 
límits del seu lloc. I em direu mal-
pensada, però crec que es fa de 
forma deliberada i en segones in-
tencions, s’aprofita qualsevol oca-
sió per a agafar un protagonisme 
que no pertoca.

Podria posar molts exemples: de-
claracions inapropiades i on no 
toca, falta de respecte als tempos 
institucionals, publicacions preci-
pitades, i un llarg etcètera. Els con-
vido a la reflexió; han de fer la seva 
feina, sí, però tenint clar el lloc que 
ocupen.

Un altre bon propòsit per al 2024 
seria practicar la lleialtat instituci-
onal per part de tots els grups que 
formem l’ajuntament de l’Ampolla. 
Intentar no traslladar a l’Ens mu-
nicipal les competències d’altres 
organismes com pot ser la Gene-
ralitat. Per què fan recaure com a 
responsabilitat del poble el tema 
de l’aigua? EL CAT, l’Agència Cata-
lana de l’aigua, etc. està en mans 

d’ERC; per què volen que es faci 
la seva feina des de l’ajuntament? 
Per què la mala gestió d’ells ha de 
recaure sobre el nostre equip de 
govern? Si tant els preocupa, que 
demanin explicacions a qui perto-
ca, al capdavall, tenen el mateix 
color polític.

El 2024 serà un any de treball dur, 
més que cap probablement. Tenim 
projectes molt importants per tirar 
endavant; a poc a poc, l’Ampolla 
del 2030 anirà veient la llum. No-
ves zones d’oci, pel jovent; espais 
de creixement empresarial i eco-
nòmic; noves infraestructures cul-
turals i esportives, i com no, no dei-
xarem de banda defensar l’entorn, 
el nostre patrimoni natural ni a les 
persones. Aquest és el nostre lloc.

Esperem que el 2024 porti la calma 
i l’enteniment que l’Ampolla es 
mereix.

Acomiadem l’última Marinada de 
l’any desitjant-vos a tots i totes 
molt bones festes, que gaudiu del 
caliu dels vostres amics i familiars. 
Bon Nadal!

MERITXELL FAIGES 
ALBIOL
Portaveu del Grup 
Municipal Junts per 
l’Ampolla

L'opinió dels grups polítics

LES PERSONES AL 
CENTRE
I en un tancar i obrir d’ulls ja donem 
pas a un altre any. Aquest 2023 ens 
ha deixat experiències i vivències 
úniques. Ens ha apropat a molta 
gent que ni tan sols coneixíem i 
ens ha allunyat d’alguns que pen-
sàvem que érem íntims. Tot passa 
per algun motiu. Ens hem endinsat 
en el món de la política municipal, 
alguns de nosaltres sense haver-ho 
pensat mai, la recompensa està 
sent molt gratificant.

Moltes trobades, reunions, 
xerrades; posant en comú idees 
noves, il·lusionants, engrescadores, 
fresques... Un punt comú que tots 
vàrem compartir: el nostre projecte 
havia de posar a les persones al 
centre. Amb el propòsit de tenir una 
societat inclusiva i cohesionada 
que garanteixi els mateixos drets 
i oportunitats a tota la ciutadania.

Vivim en temps on mirar cap a un 
altre costat està a l’ordre del dia, 
les injustícies passen desaperce-
budes, la indefensió apresa irromp 
les nostres maneres de fer, i la soli-

daritat es va evaporant mentre el 
món es fa cada cop més individua-
lista i egoista. Els valors com l’em-
patia, la comprensió, la solidaritat, 
el sentiment de justícia, la igual-
tat..., han de començar a impreg-
nar les nostres vides.

El Gran Recapte del Banc 
d’Aliments, va recollir el passat 
novembre, una nombrosa 
quantitat d’aliments i productes 
que ajudaran a milers de persones. 
Una campanya solidària, que 
sense els seus voluntaris no seria 
possible. Aquest equip en va formar 
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part, i vam recollir aliments com a 
voluntaris en un supermercat del 
poble, per aportar el nostre granet 
de sorra i viure de primera mà 
com n’és de gratificant destinar 
part del teu temps i voluntats a 
ajudar a la gent.

La inclusió també va navegar per 
la nostra estimada Badia del Fan-
gar el passat dia 3 de desembre, 
on una fantàstica jornada orga-
nitzada pel Club Esportiu Àngel 
APASA i els membres d’aquest 
grup com a col·laboradors i part de 
l’equip d’organització. Es va om-
plir de somriures la nova plaça del 
Club Nàutic de l’Ampolla. Van ser 
molts dies intensos d’organització, 
contactes i feina, que van donar el 
seu fruit en una jornada inclusiva 
per celebrar el “Dia Mundial de la 
Discapacitat”, on els autèntics pro-
tagonistes van poder sentir-se part 
clau de l’esport nàutic.

“Les persones amb discapacitat, 
amb les adaptacions i les ajudes 
tècniques pertinents a la transfe-
rència i l’embarcació, van poder 
navegar i practicar un esport nàu-
tic referent al nostre poble i territo-
ri, demostrant que els límits funci-
onals no existeixen en una societat 
del segle XXI” afirmava David Cer-
vera, fisioterapeuta de l’Unitat de 
Discapacitats Físics de l’Onada de 
l’Ametlla de Mar, regidor de l’Ajun-
tament de l’Ampolla i part de l’or-
ganització de la jornada inclusiva 
de vela.

“A l’escola, als centres educatius, 
cada cop més tenim posada la mi-
rada cap a la inclusió, es detecten 
i s’eliminen les barreres que im-
pedeixen l’aprenentatge. Però en 
el nostre entorn?, en el nostre dia 
a dia? També és necessari aquest 
canvi de mirada, hem de viure la 
diferència com un factor positiu 
i hem de cercar formes cada cop 

més adequades per respondre a 
les necessitats individuals. És ne-
cessari treballar des de la política 
per crear espais i extraescolars 
garantits per tothom” afirma Va-
nesa Martí, pedagoga, regidora de 
l’Ajuntament de l’Ampolla i part de 
l’organització de la jornada inclusi-
va de vela.

I volem acabar amb una frase de 
Paulo Coelho, d’esperança i futur: 
“Les petites coses són les respon-
sables dels grans canvis”.

Aquest article el signa l’equip de 
Millorem l’Ampolla, que us desit-
ja unes bones festes de Nadal i un 
magnífic any nou a totes i a tots. 

Sigueu feliços. 

JOSEP  
FABRA CURTO 
Portaveu del Grup 
Municipal d’ERC

FUTUR
En passats articles ja hem anat 
desgranat com es van desenvolu-
pant les nostres regidories, el dia a 
dia i altres apunts de tota la políti-
ca municipal, però ara toca parlar 
del FUTUR del nostre poble, des de 
el nostre punt de vista, les decisi-
ons que es prendran a aquesta le-
gislatura marcaran la nostra evo-
lució, esperant que positiva, dels 
pròxims anys. 

Anem a pams, quan s’està dintre 
de la gestió de govern i també des 
de l’oposició, la presa de decisi-
ons és cabdal, com ho és en el dia 
a dia nostre en l’àmbit personal, 
empresarial i altres. Per això, sense 
dubtes, hi ha dos claus per a impul-
sar el nostre estimat poble, una és 
la possible recuperació de la platja 
de l’Arenal que en repetides ocasi-
ons ja he dit que és un somni, però 
a vegades els somnis es complei-

xen sense oblidar que tot això és 
com volgué construir un edifici de 
quaranta plantes i no esta ni el so-
lament fet.

Ara us preguntareu que vull dir i 
és tan senzill com que l’estudi del 
projecte encara no està ni fet, no 
féssim com el PP al congrés de di-
putats que critiquen la llei d’am-
nistia sense conèixer el contingut, 
ja hi haurà temps si per sort el som-
ni comença a deixar de ser-ho, lla-
vors que cadascú digui la seva (no-
més faltaria) però no critiquem una 
cosa que encara no existeix diguin 
el que diguin els mitjans de comu-
nicació o declaracions de les quals 
cada un és responsable perquè el 
que està clar és que s’han de pren-
dre decisions si  no la mar arribarà 
fins a Camarles, i per això gover-
nem pensant amb el...  FUTUR. 

I l’altre tema de vital importàn-
cia per a l’activació econòmica i 

ocupació del nostre municipi és el 
polígon industrial, on també assu-
mirem decisions amb la màxima 
responsabilitat i rigorositat per no 
hipotecar el FUTUR de les nostres 
finances saben el producte que 
oferim, si som competitius respecte 
a altres polígons del nostre entorn 
i si no ho som, sé prou imaginatius 
per a ser-ho entre tots i totes sense 
provocar ferides gratuïtament que 
després difícilment podran cica-
tritzar. Però repeteixo, no ens que-
darem de braços plegats. Això sí, 
peus a terra, cap gelat i sàpiguen 
el que més convé als Ampolleros i 
Ampolleres amb la màxima trans-
parència perquè d’això depèn part 
del nostre... FUTUR

SEBASTIÀ 
CASTAÑEDA 
RAMOS 
Portaveu del Grup 
Municipal del PSC
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MIREIA CURTO PERELLÓ 
Periodista

Tomàs Molina fa més de 
37 anys que treballa al 
servei de Meteorologia 
de TV3, on actualment 
és cap, i des de la irrup-
ció de l’Instagram és in-
fluenciador en aques-
ta plataforma social. El 
conegut meteoròleg ca-
talà és llicenciat en Físi-
ca per la Universitat de 
Barcelona i periodista 
col·legiat.

Periòdicament, el po-
dem veure presentant 
l’espai d’El Temps a TV3 i 
al canal de notícies 3/24. 
A més a més, és profes-
sor associat de la Uni-
versitat de Barcelona 
(UB) on imparteix Pro-
nòstic Meteorològic del 
Màster de Meteorologia 
de la Facultat de Física.

Pel que fa a la seva pro-
jecció internacional ha 
estat fundador i presi-
dent en diverses oca-
sions de l’International 
Asociation of Broadcast 
Meteorology - IABM i 
va ser el president del 
Climate Broadcasters 
Network – Europe de la 
Comissió Europea sobre 
la Comunicació del Can-
vi Climàtic. 

El 28 d’octubre va omplir 
la sala de plens de l’Ajun-
tament amb la conferèn-
cia que va oferir per clau-
surar les X Jornades per 
la Pau Federico Mayor 
Zaragoza. Una ponència 
que se centrava a expo-
sar com està afectant en 
el clima del nostre territo-
ri el canvi climàtic. 

“Els efectes 
del canvi 

climàtic han 
arribat per 

quedar-s’hi 
i la solució a 

curt termini és 
adaptar-s’hi”

És una realitat 
que a la conca 
del riu Ebre ja 
s’han registrat 
temperatures 
màximes de més 
de 40 ºC durant 
diversos dies 
seguits.

Fotos publicades al compte d'Instagram @tomasmolinab



MARINADA 183 L'ENTREVISTA | 35 

sitari estudiàvem el clima de 
latituds mitjanes, que està 
associat al front polar. Ara, 
aquesta meteorologia la con-
tinuem tenint, però també ha 
aparegut la meteorologia as-
sociada al jet subtropical, que 
abans no era característica 
de Catalunya.

Un exemple són els huracans, 
quan jo estudiava a la univer-
sitat aquest tema era un dels 
més fàcils, ja que aquí no n’hi 
havia i no feia falta que ens 
aturéssim. Ara, com a profes-
sor, aquest apartat l’he d’ex-
plicar extensament perquè a 
l’Estat espanyol ja s’han re-
gistrat huracans, per tant, és 
un fenomen que pot ser pre-
sent al pronòstic del temps.

Així doncs, no només ens hem 
de preparar els meteoròlegs 
per a aquests tipus de fenò-
mens, sinó que també ho ha 
de fer la societat.

 – Quin impacte està tenint el 
canvi climàtic des del punt 
de vista meteorològic per al 
Delta de l’Ebre?

Per respondre aquesta pre-
gunta hem de tenir molt clar 
que el canvi climàtic no no-
més significa que canvia el 
temps, sinó que també afecta 
la percepció social i això inci-
deix directament sobre la so-
cietat de les Terres de l’Ebre, 
ja que és un lloc on existeix 
una disputa. Quina? L’aigua. 
Quan es parla de sequera a 
tothom li ve al cap la zona 
del Delta de l’Ebre, perquè és 
un indret on es té la percep-
ció que abunda l’aigua. Així 
doncs, podríem afirmar que 
socialment genera una sen-
sació de perill i aquest fet és el 
causant que el tarannà d’una 
societat sigui d’una manera o 
d’una altra.

Si ens centrem en els efectes 
que el canvi climàtic està tenint 
sobre el Delta de l’Ebre des del 
punt de vist merament meteo-
rològic, és una realitat que a la 
conca del riu Ebre ja s’han re-
gistrat temperatures màximes 
de més de 40 ºC durant diver-
sos dies seguits. Pel que fa a la 
zona del litoral, les temperatu-
res mínimes han estat superiors 
a 25 ºC. Quan les temperatures 
mínimes sobrepassen els 30 
ºC, les persones que viuen en 
aquests indrets no poden des-
cansar si no tenen sistemes de 
climatització instal·lats als ha-
bitatges. A l’Estat espanyol ja 
hi ha llocs que han arribat a 
aquestes xifres.

S’ha d’afegir també un hàn-
dicap que teniu al Delta de 
l’Ebre i és l’edat de la població. 
La gran majoria de persones 
que hi viuen són d’edat més 
aviat avançada, això fa que 
s’hi sumi una problemàtica 
més, ja que les temperatures 
altes afecten especialment 
les persones vulnerables com 
pot ser la gent gran. Per tant, 

és molt important que es pro-
tegeixin perquè hem de tenir 
molt present que aquestes 
noves circumstàncies han ar-
ribat per quedar-s’hi. Així que 
la solució a curt termini és 
adaptar-s’hi.

 – Un altre efecte del canvi 
climàtic són els temporals 
de grans magnituds que 
causen múltiples destrosses 
i incidències. Ens trobarem 
a partir d’ara amb aquests 
fenòmens cada any? 

Afirmar que hi haurà un tem-
poral com el DANA o el Glò-
ria cada any no es pot saber, 
però sí que estic segur que 
seran més freqüents. El cli-
ma mediterrani cada vegada 
està adquirint més caracte-
rístiques del clima tropical. 

Soc professor de Pronòstic 
Meteorològic a la universitat 
i a l’alumnat li explico que 
quan jo era alumne univer-

Fotos publicades al compte d'Instagram @tomasmolinab
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 – Hi ha algun motiu perquè 
aquests temporals afectin 
sobretot algunes zones 
concretes del Delta de 
l’Ebre?

Els darrers temporals han 
afectat molt la zona propera 
a la serra del Montsià, perquè 
aquesta mateixa muntanya 
fa, entre d’altres, que el temps 
que triga a baixar l’aigua si-
gui molt curt i és una de les 
causes que provoca majors 
danys en els municipis situats 
a la vora d’aquesta serra. A 
això se li suma que han estat 
temporals sobtats i aquests 
són els més perillosos, perquè 
són inesperats.

 – El canvi climàtic també 
fa que els meteoròlegs 
hàgiu d’estar en constant 
formació per poder 
avançar-vos a aquests nous 
esdeveniments?

Així és. El canvi climàtic està 
portant moltes situacions que 
abans no s’havien donat mai 
ni a Catalunya ni a la penín-
sula Ibèrica. Per tant, els me-
teoròlegs ens veiem obligats 
a formar-nos perquè puguem 
pronosticar què passarà.

Els meteoròlegs estem acos-
tumats que els fenòmens que 
hem de predir ens sorpren-
guin poc. Nosaltres observem 
els mapes diàriament i quan 
hi ha tempestes, en algun mo-

ment sembla que seran una 
gran catàstrofe, però quan 
estàs habituat a llegir mapes 
meteorològics saps interpre-
tar què passarà i saps que 
realment només afectarà un 
lloc concret. Tenint en compte 
això, la nostra feina és inten-
tar que les persones que viuen 
en els llocs on caurà aquesta 
tempesta i on causarà més 
impacte estiguin previngudes 
perquè les conseqüències si-
guin les mínimes possibles.

 – Tot i que canviem l’estil 
de vida per minimitzar els 
efectes del canvi climàtic, 
els resultats no es veuran 
immediatament, tardaran 
a percebre’s. Com podem 
adaptar-nos perquè 
aquests efectes ens afectin 
el mínim possible?

La gràcia està en el fet que 
mai abans havíem estat 
capaços de veure el futur com 
ho podem fer actualment. 
Ara, gràcies a les noves tec-
nologies i a la ciència podem 
modelitzar-ho tot, és a dir, 
podem reproduir el compor-
tament de la natura. Això ens 
permet avançar-nos al futur 
i un cop sabem què passarà, 
podem modificar-ho.

Un altre fet important per te-
nir en compte és que tenim 
una realitat, que és que al 
món som molta gent i això fa 

que, per exemple, els pobles 
i les ciutats hagin de créi-
xer urbanísticament perquè 
aquestes persones hi puguin 
viure. Moltes vegades els crei-
xements dels municipis es fan 
construint habitatges a rie-
res. Aquest és un greu error i 
és molt important evitar-lo. 
Això és tasca de les adminis-
tracions. Hem vist en moltes 
ocasions que més tard o més 
d’hora les rieres baixen plenes 
d’aigua, així que si hi ha edifi-
cis en aquests punts, molt pro-
bablement les famílies que hi 
viuen es quedaran sense casa 
perquè s’inundarà.

 – Per tancar l’entrevista, una 
pregunta obligada: és veritat 
que els meteoròlegs esteu 
contents quan fa mal temps? 

Aquest és un malentès amb 
el que ens trobem moltes ve-
gades. Cap meteoròleg pro-
nostica mal temps, nosaltres 
predim que hi haurà pluja, 
vent, sol... 

Una vegada feta aquesta 
apreciació, hem de tenir molt 
clar que els meteoròlegs ens 
avorrim molt ràpidament. Per 
això ens agrada que hi hagi 
canvis de temps, sigui de fred 
a calor o de calor a fred, per-
què això vol dir que tenim 
coses per explicar i que sor-
tim de la monotonia, que és 
el que no ens agrada, haver 
d’explicar durant molts dies 
seguits el mateix.

A més a més, l’espai El Temps 
no deixa de ser un programa 
de televisió on es té molt en 
compte les xifres d’audiència. 
Per tant, si el temps sempre és 
el mateix i no succeeix res nou, 
molt probablement els espec-
tadors ens deixaran de mirar. 
Així que, podríem dir que els 
canvis de temps també juguen 
a favor d’aconseguir bons nú-
meros d’audiència, perquè pe-
riodísticament tens coses per 
explicar i crees interès al públic.
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La partida 
de Llàtzer Bru

PROBLEMA: 
Posició típica del Benko. 

JUGUEN  
NEGRES I GUANYEN. 
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TORTERA TURCA – 
TÓRTORA TURCA 
(Streptopelia 
decaocto)

Procedència i Distribució: 
La Tórtora Turca és una 
espècie d'ocell de la fa-

mília dels columbíforms, que 
com el seu nom indica, pro-
cedeix de l’àrea de Turquia. 
Va començar a expandir-se 
de manera regular pels Paï-
sos Catalans des dels anys 70, 
quan va ser observada per 
primera vegada al Pirineu 
Central. En aquest moment, 
ens trobem envaïts per aquest 
ocell. Originàriament, es tro-
bava des del sud-est d'Euro-
pa fins al Japó i del nord-est 
d'Àfrica, però al llarg del segle 
XX s’ha anat estenent de ma-
nera natural i actualment és 
comuna a tota Europa. A les 
Illes Balears va colonitzar Ma-
llorca durant la dècada dels 
90, Menorca el 1997, Eivissa 
el 1999 i Formentera el 2004. 
També ha estat introduïda a 
les Bahames (dècada dels se-
tanta del segle passat) i a Flo-
rida l'any 1982.

Morfologia: De longitud fa 
30 cm, el color és castany 
pàl·lid a les parts superiors, 
amb la cua i les puntes de 
les ales fosques i un ro-
sat vinós clar al cap i a les 
parts inferiors. Té un semi 
collaret negre a cada cos-
tat del coll.

Alimentació: S’alimenta 
bàsicament de llavors i in-
vertebrats que troba en les 
seves pastures.

Hàbitat: Acostuma a viure 
prop dels humans i cons-
trueix el niu als arbres, ha-
bitualment com les conífe-
res. És molt freqüent que 
ho faci a les pinedes.

Reproducció: És força pro-
lífica, ja que pot arribar 
a fer quatre postes de 2 
ous entre març i octubre, 
però normalment són 2 
o 3 postes. A Catalunya i 
al Delta de l’Ebre és força 
comuna. Es pot hibridar 
amb la Tórtora domèstica 
(Streptopelia roseogrisea), 
amb la qual forma una 
superespècie juntament 
amb altres tórtores africa-
nes amb collaret.

A Catalunya i al Delta de l’Ebre és força 
comuna. Es pot hibridar amb la Tórtora 
domèstica, amb la qual forma una 
superespècie juntament amb altres tórtores 
africa nes amb collaret.
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Costums: És totalment se-
dentària, essent només els 
exemplars joves els que fan 
desplaçaments per colonit-
zar territoris que normal-
ment són propers al lloc on 
han nascut.

Curiositats: Per la zona te-
nim també la Tórtora co-
muna o Europea (Strepto-
pelia turtur). És la tórtora 
més petita de les tórtores 
comunes d'Europa. Les or-
ganitzacions com SEO/Bir-
dLife o el GOB reclamen des 
de fa temps més protecció 
per a la Tórtora Europea. 
Calculen un declivi del 40 
% a Espanya i fins i tot més 
a la resta del continent. Per 
això, a instàncies d'Europa, 
el Consell de Caça de Ma-
llorca ha decretat dos anys 
de veda per a l'espècie.

Segons els especialistes, el 
descens de la població de la 
Tórtora Europea té a veure 
amb l’entorn i la disminució 
del seu hàbitat, el conreu 
combinat amb garriga.

PACO CABRERA CURTO
Aficionat a l’Ornitologia
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El malbaratament  
alimentari
S’apropen dates per reuAnir-nos a la taula 

amb familiars, amics i coneguts. Aquest 
any, però, no us donaré consells per Na-

dal i Festes, si no més aviat vull arribar a vosal-
tres a tall de reflexió fruit d’un reportatge de TV3 
emès recentment titulat “Som el que llencem”, 
que us animo a visualitzar: https://www.ccma.
cat/3cat/som-el-que-llencem/video/6252838/. 
Un programa que ens ajuda a visibilitzar el mal-
baratament alimentari i les conseqüències am-
bientals, econòmiques i socials que comporta. 

El malbaratament alimentari es refereix a aquells 
aliments segurs i nutritius inicialment destinats 
al consum humà que són rebutjats o utilitzats de 
manera alternativa (no alimentària) al llarg de 
les cadenes de subministrament alimentari, des 
de la producció primària fins al consumidor final. 
1 de cada 3 aliments que produïm a nivell mun-
dial es malbaraten cada any. Concretament, uns 
35 kg per persona i any, és a dir, aquests kg es 
desaprofiten cada any no només al camp o a 
la indústria, sinó també a les nostres cases, als 
comerços i a la restauració. Aquest malbarata-
ment, per tant, no només impacta en la soste-
nibilitat del planeta (causa entre el 8 i el 10% de 
les emissions de gasos d’efecte hivernacle) sinó 
també en l’economia i en la lluita contra la fam. 

Compra 
productes locals 
i de temporada, 
és una opció 
respectuosa 
amb l’entorn i 
amb els nostres 
productors.
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ROSER MARTÍ CID
Diplomada en 
Nutrició Humana 
i Dietètica

Què podem fer per combatre 
aquest malbaratament ali-
mentari? 

• Dona valor als aliments, 
no descarteu fruites i ver-
dures pel seu aspecte. 
Una fruita o verdura amb 
formes diferents, massa 
madura, amb taques o 
marques, o de mides dife-
rents, no ha de ser neces-
sàriament no saludable. 
No busquem la perfecció 
en la seva forma i/o as-
pecte. Si els consumidors 
no les comprem, acaba-
ran malbaratant-se. 

Quants cops hem sen-
tit que el pagès no cull els 
fruits de l’arbre perquè el 
fruit no compleix amb la 
mida que demanen els 
consumidors? I que passa 
amb aquest fruit? Doncs es 
queda a l’arbre! Un fruit del 
que podríem menjar mol-
tes famílies i simplement 
per la mida es descarta!!!

• Compra productes locals 
i de temporada, és una 
opció respectuosa amb 
l’entorn i amb els nostres 
productors.

• Escull productes amb pocs 
intermediaris. Una bona 
part dels aliments que con-
sumim fan trajectes transo-
ceànics per arribar fins al 
nostre plat. Però els produc-
tes de proximitat contribu-
eixen a prevenir el malba-
ratament, ja que hi ha una 
regulació més acurada en-
tre l’oferta i la demanda als 
centres de venda. A més, hi 
ha menys probabilitats de 
trencar la cadena del fred i, 
per tant, que els productes 
s’acabin fent malbé.

• No et deixis endur per la 
compra compulsiva, com 
les ofertes de 2×1, que pos-
siblement no necessites.

EL CANVI i EL 
FUTUR ESTÀ A LES 
NOSTRES MANS
BONES FESTES

Obrim, doncs, la porta a que 
aquests dies de grans àpats 
reflexionem sobre els nos-
tres hàbits entorn al consum 
d’aliments, evitant exce-
dents en les compres, raci-
ons excessives en els plats i 
tenint en compte la capaci-
tat real de consum. 

Reduir el malbaratament 
d’aliments no és només 
una qüestió de responsabi-
litat individual, sinó també 
una necessitat urgent per 
preservar el medi ambient 
i garantir la seguretat ali-
mentària per a les genera-
cions futures.

Posar en valor els 
aliments i conèixer 
la importància 
econòmica, social 
i ambiental que 
implica obtenir-los 
és una via per f 
er-nos conscients 
de la importància 
de no malbaratar-los.

• Planifica els àpats per 
aprofitar tots els ali-
ments. Pensar els me-
nús de la setmana abans 
d’anar a comprar pot ser 
molt útil per comprar les 
quantitats exactes. A més, 
revisa els aliments que 
tens a la nevera i al rebost 
abans de fer la compra. 
Tot seguit, ja pots escriure 
la llista de la compra.

• Conserva correctament els 
aliments: I si cal, congela 
l’aliment quan vegis que pot 
començar a malmetre’s.

• No llencis els aliments per 
la data de consum prefe-
rent: Fixa’t en la data de 
caducitat. 

Quina diferència hi ha en-
tre data de consum prefe-
rent i data de caducitat?

Després de la data de 
consum preferent, és pos-
sible que el producte en-
cara sigui segur per a la 
ingesta, sempre que se 
segueixin les instrucci-
ons de conservació i que 
l’envàs no estigui trencat. 
Però és possible que l’ali-
ment comenci a perdre 
sabor i textura.

La data de caducitat, 
en canvi, és el dia fins al 
qual es pot consumir l’ali-
ment de forma segura. I 
si congeles l’aliment just 
després de comprar-lo? 
Doncs és possible que si-
gui segur consumir-lo 
més enllà de la data de 
caducitat, sempre que es 
faci com cal. 

• Prepara receptes d’apro-
fitament: Així evitarem 
llençar una gran quantitat 
de menjar. A més, aques-
tes receptes promouen 
l’estalvi econòmic, ja que 
s’utilitzen aliments que 
probablement haurien 
acabat a la brossa. 
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La 'Marinada'
volta el món

Domingo,Amelia i Verita,  a Alto Ucayali (Perú).

Viky i Josep,  
a Geoda de Pulpi (Almeria).
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Retalls del poble
Fotografies: Cedides per Ana Favà Franch.
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L’Of icina de Turisme de 
l’Ampolla, escollida per 
formar part del Consell de 
la marca Terres de l’Ebre
Redacció

L’Oficina de Turisme 
de l’Ampolla ha estat 
escollida mitjançant 

votació com una de les tres 
oficines dels municipis de 
les Terres de l’Ebre per for-
mar part del Consell de la 
marca Terres de l’Ebre.

El consell és un òrgan infor-
matiu, d’estudi i dictamen 

de l’Organisme Autònom Pa-
tronat de Turisme de la Dipu-
tació de Tarragona.

L’Oficina de Turisme de l’Am-
polla compartirà el lloc de 
representació amb l’Ofici-
na de Turisme d’Amposta, ja 
que ambdues van recollir el 
mateix nombre de vots. Així 
doncs, durant dos anys del 

mandat 2023-2027 serà el 
torn del nostre municipi i els 
altres dos anys d’aquest perí-
ode serà l’Oficina de Turisme 
d’Amposta que ocuparà el 
càrrec.

Les altres dues oficines de tu-
risme escollides han estat la 
de la Ràpita i la de l’Ametlla 
de Mar.
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El film documental l’Es-
pill, del cineasta ampo-
llero Mario Pons, ha es-

tat guardonat amb el premi 
Best Experimental al festival 
Around International Film 
Festival (ARFF) d’Amsterdam. 
Aquests premis tenen nom-
brosos membres de la xarxa i 
de la junta de Netflix, Amazon 
Prime, Disney Plus i platafor-
mes associades. Totes les edi-
cions internacionals de l’ARFF 
són els qualificadors oficials 
de la llista de premis Internet 
Movie Database (IMDb).

Aquest reconeixement s’uneix 
a la selecció de l’Espill a la IX 

edició del Festival de Cine-
ma Ciutadà Compromès de 
València. En els darrers me-
sos, aquest film documen-
tal ha estat seleccionat en la 
categoria de llargmetratge 
documental al Lisboa Indie 
Film Festival (LISBIFF) 2023, 
al Hollywood Verge Films 
Awards 2023, a l’Europe-
an Cinematography Awards 
(ECA) 2023, al Liber Films In-
ternational Festival d’Atenes 
2023, al 35è Festival de Cine-
ma de Girona 2023, al Five 
Continents International Film 
Festival de Veneçuela i al Bu-
enos Aires International Film 
Festival d’Argentina 2022.

Redacció

Inaugura la 
pantalla gran  
del 35è Girona 
Film Festival
Després d’aconseguir 
el guardó a Amsterd-
am, l’obra de Mario Pons 
va inaugurar la pantalla 
gran del 35è Girona Film 
Festival. El festival va se-
leccionar 200 propos-
tes de més seixanta-cinc 
països en les categories 
d’animació, experimen-
tal, documental, video-
clip, series web, curtme-
tratges, llargmetratges de 
ficció, FICGLB, talent jove 
i talent mexicà. 

El Festival de Cinema de 
Girona, celebrat del 7 al 12 
de novembre, alterna les 
projeccions presencials de 
les obres més destacades 
amb la seu del festival en 
línia. És el tercer cop que 
una obra del cineasta am-
pollero és seleccionada a 
la secció oficial competiti-
va del Festival de Cinema 
de Girona.

‘l’Espill’ aconsegueix el 
guardó ‘Best Experimental’ 
al Festival Internacional 
d’Amsterdam
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L’Ampolla recapta gairebé 
2.000 euros per a la 
Fundació Noèlia amb el 
torneig de pàdel benèf ic

L’Ampolla va recaptar, el cap de setmana 
del 4 i 5 de novembre, un total de 1.976 
euros amb el torneig de pàdel benèfic a 

favor de la Fundació Noèlia. Aquesta fita soli-
dària s’organitza anualment a les instal·laci-
ons esportives Ampolla Pàdel.

La Fundació Noèlia és una associació sense 
ànim de lucre que lluita per promoure i finan-
çar la investigació de la Distròfia Muscular 

Congènita per dèficit de col·lagen IV, una ma-
laltia minoritària i, avui en dia, sense cura.

El consistori ampollero va col·laborar un any 
més amb aquest torneig solidari. Els fons que 
es van recollir han estat destinats íntegra-
ment a la recerca d’aquesta malaltia.

Des de l’Ajuntament agraïm a tothom qui ho 
va fer possible, participants i col·laboradors.

Redacció
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Participació del CGR l’Ampolla 
al Campionat d’Espanya
Club Gimnàstica Rítmica l'Ampolla

Del passat 10 al 12 de novembre es 
va celebrar al Palacio Municipal 
de los Deportes d’Osca la Copa 

Base Individual de Gimnàstica Rítmica 
2023, amb la participació de 441 gim-
nastes de 200 clubs de tota Espanya.

A la final nacional s’hi accedia mitjan-
çant una competició prèvia classifica-
tòria, on es classificaven les 5 millors 
gimnastes de cada comunitat autò-
noma per cadascuna de les diferents 
categories.

El Club de Gimnàstica Rítmica l’Am-
polla va presentar a Zoe Gil Gras en la 
categoria Aleví i va assolir la posició 
40 de tota Espanya, una gran classifi-
cació després d’una excel·lent tempo-
rada. 

Des d’aquí, l’encoratgem a continuar 
treballant, així com a la resta de gim-
nastes, per aconseguir les fites que es 
proposin i gaudir de la disciplina es-
portiva de la gimnàstica rítmica que 
els proporciona tantes alegries i els 
hi fa créixer com a persones amb una 
gran capacitat d’esforç, disciplina i al-
tres valors tan importants com la soli-
daritat i empatia.

El Club de 
Gimnàstica Rítmica 
de l’Ampolla va 
presentar a Zoe 
Gil Gras en la 
categoria Aleví i va 
assolir la posició 40 
de tota Espanya
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BCN-Sants 
6:00(5)
8:03
10:00
11:03 (1)
11:03 (6)
13:03
15:03
15:32 (6)
15:57 (1)
18:00
20:00
21:00

BCN-TORTOSA
TGN
7:19
9:18
11:17
12:08
12:14
14:16
16:15
16:41
17:02
19:17
21:17
22:18

L'Ampolla
8:12
10:12
12:10
12:59
13:07
15:10
17:08
17:37
17:48
20:10
22:08
23:12

Tortosa
8:39
10:37
12:40 >
13:24 >
13:32 >
15:35
17:37
18:02 >
18:13 >
20:38
22:36 >>
23:39

URGÈNCIES
GENERALITAT, POLICIA, 
AMBULÀNCIES I BOMBERS

Ajuntament 
Oficina de Turisme 
Centre Cívic
Casal de Jubilats 
Centre de Dia

AJUNTAMENT
977 460 018 
977 593 011
977 460 216
977 460 697
977 593 617

TELÈFONS
D'INTERÈS

Escola Mediterrani
Llar d'infants

ENSENYAMENT
977 460 151 
977 460 765

Gestagua 

Gestagua-Urgències

SERV. M. AIGÜES
977 593 077
800 009 040
690 634 858

Policia Local 

Of. DNI i Passaport
Comissaria P. Nac.
Mossos d'Esquadra

SEGURETAT
977 460 018 
616 448 446
977 44 97 31
977 44 97 31
977 51 95 53

CAP l’Ampolla 
Farmàcia Berta 
Farmàcia del Port 
CAP l’Aldea 
Ambulatori
H. Verge de la C.
Creu Roja Local

SANITAT
977 460 601 
977 593 337 
977 460 680 
977 451 213 
977 501 797 
977 519 100 
977 593 030

Correus
Parròquia
DNI
Serveis Funeraris 
Cementiri Mpal. 
Tanatori REMSA 
Veterinari
Deixalleria

ALTRES
977 460 401 
977 460 057 
902 247 364
687 965 774 
687 965 774
902 160 438 
649 573 211
667 123 706

At. al Client 
Avaries ENDESA 
Avaries ENDESA

SERVEI ELÈCTRIC
800 760 266 
800 500 500 
800 760 706

Estació RENFE 
Taxi 
Taxi
Autobusos Tortosa 
Autobusos Carrera 
Autobusos Hife
Rodalies Catalunya
Info. estacions
RENFE
Viatgers especials

TRANSPORTS
977 460 705 
677 556 136
628 897 462
977 440 300 
977 823 143 
902 119 814
900 410 041
902 432 343 
902 320 320 
902 240 505

112

TORTOSA-BCN
L'Ampolla 
6:07 (1)
6:21 (2)
7:49
9:48
11:52
14:02 (3)
14:09 (1)
15:58
16:51
18:14 (4)
18:53
19:41 (4)
20:51
21:19

TGN
7:03
7:20
8:50
10:50
12:52
15:02
15:02
16:58
17:57
19:19
19:49
20:35
21:49
22:18

BCN-Sants
8:12
8:37
10:09
12:11
14:12
16:12
16:12
18:10
19:22
20:40
21:12
22:03
23:09
23:34

Tortosa 
5:47 (1)
5:57 (2)
7:29
9:23
11:32
13:41 (3)
13:51 (1)
15:37
16:32
17:50 (4)
18:30
19:22 (4)
20:24
20:55

(1) NO CIRCULA DISSABTES, DIUMENGES I FESTIUS

(2) NOMÉS CIRCULA DISSABTES FEINERS

(3) NOMÉS CIRCULA DISSABTES, DIUMENGES I FESTIUS 

(4) NOMÉS CIRCULA DIUMENGES I FESTIUS

(5) NO CIRCULA DIUMENGES NI FESTIUS

(6) NO CIRCULA DISSABTES

> ENLLAÇ VALÈNCIA >> ENLLAÇ VINARÒS

Consulta els horaris de la línia 
d’autobús Ametlla de Mar- Tortosa  

amb parada a l’Ampolla 
 i els horaris de la línia R16 

 de Rodalies de Catalunya.




